
 

هیچ تفاوتی در خصوص رعایت حجاب 
در مترو و خیابان وجود ندارد

رئیس شورای شهر تهران گفت: هیچ تفاوتی در خصوص رعایت 
حجاب در مترو و خیابان ندارد و باید همه آن را رعایت کنند ضمن 
اینکه باید جداسازی واگن های مترو نیز برای بانوان و آقایان هم 
انجام شود که این موضوع عملیاتی شده است. به گزارش تسنیم، 
رئیس شورای شهر تهران با اشاره به اهمیت حجاب و رعایت آن 
گفت: هیچ تفاوتی در خصوص رعایت حجاب در مترو و خیابان 
وجود ندارد. مهدی چمران صبح روز گذشته در حاشیه برگزاری 
یکصد و شصت و دومین جلسه شورای اسلامی شهر تهران در 
ارتباط با دستور جلسه شورا گفت: در ابتدای جلسه آقای سروری 
نطق پیش از دستور خواهند داشت همچنین مصوبه ای را در 
سال ۸۵ در ارتباط با هماهنگی و همکاری شهرداری تهران با 
دستگاه های اجرایی در سطح شهر داشتیم که متاسفانه مدتی 
بود که این هماهنگی و همکاری و همچنین جلسات آن به تاخیر 
افتاده بود و مشکلاتی را ایجاد کرده بود که از آن جمله می توان 
به موضوع آب رسانی به بوستان های جنگلی شهر تهران اشاره 
کرد و به همین جهت امروز بنا داریم اصلاحات جزئی را در این 
مصوبه داشته باشیم و به همین جهت در قالب طرح دوفوریتی 
این موضوع در صحن شورا مورد بررسی قرار خواهد گرفت. او به 
ارائه گزارش توسط حبیب کاشانی خزانه دار در ارتباط با حساب 
درآمد ها و هزینه های ماه های فروردین و اردیبهشت و خردادماه 
سال جاری اشاره کرد و گفت: در ادامه جلسه نیز لایحه ای در 
خصوص کیوسک های گل و مطبوعات در شهر تهران خواهیم 
داشت؛ به طوری که طی سنوات گذشته به هیچ عنوان اجاره این 
کیوسک ها تغییری نداشته است و به هیچ وجه نباید کیوسکی 
در تهران اضافه یا جابه جا شود. رئیس شورای شهر تهران در 
ادامه در خصوص نحوه پیگیری تذکرات اعضا و پاسخ از سوی 
مدیران شهرداری، گفت: این موضوع در یک فرایندی پیگیری 
و اجرا می شود. چمران همچنین در ارتباط با آخرین وضعیت 
انتخاب ریاست ستاد محلات شهر تهران گفت: در این زمینه 
اعضا چندین بار از بنده درخواست کردند که ریاست این ستاد را 
بپذیرم و علی رغم میل باطنی این موضوع را قبول کردم، اما باید 
تغییراتی در آیین نامه انتخاب ریاست ستاد ایجاد شود و به همین 
جهت به زودی تغییراتی در این آیین نامه انجام خواهد شد. رئیس 
شورای شهر تهران همچنین به موضوع حجاب و رعایت آن در 
سطح شهر و مترو اشاره کرد و گفت: در خصوص رعایت حجاب 
در مترو و خیابان هیچ تفاوتی ندارد و باید همه آن را رعایت کنند 
ضمن اینکه باید جداسازی واگن های مترو نیز برای بانوان و آقایان 

هم انجام شود که این موضوع عملیاتی شده است.

کودکان کار ۲۰ برابر مستمری والدینشان 
درآمد دارند

حسن موسوی رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران به 
بیان توضیحاتی درباره وضعیت کودکان کار در کشور و درآمد 
بالای آنها پرداخت و گفت: آمار چند سال پیش درباره درآمد 
کودکان کار نشان داده بود که این کودکان ۲۰ برابر مستمری 
که به خانواده های آنها داده می شود، درآمد دارند. او به بیان 
توضیحاتی درباره وضعیت کودکان کار در کشور و درآمد بالای 
آنها پرداخت و گفت: در حال حاضر ۲۷ سازمان و ارگان متولی 
ساماندهی کودکان کار هستند. موسوی گفت: از سال ۷۸ موضوع 
کودکان خیابانی در سیاست گذاری های ما وارد شد و آن زمان 
بیشترین نقش را شهرداری و بهزیستی برای رسیدگی به وضعیت 
آنها داشت. یک تجربه حدوداً ۵ ساله را بدون دستورالعمل در این 
زمینه داشتیم تا سال ۸۴ که دستورالعملی در این زمینه نگاشته 
شد و ۱۳ نهاد و ارگان در این حوزه مسئولیت پیدا کردند. به گفته 
او: بالای ۸۴ درصد این کودکان مشکل فقر دارند و برای تأمین 
معاش باید به خیابان بیایند به دو گروه زیر ۱۵ سال و بالای ۱۵سال 
هستند و بر اساس قانون کار کشور کودکان بالای ۱۵ سال کارگر 

محسوب می شوند.

روپوش مدارس
چرا مدارس تهران رنگ های روپوش ها را هر سال تغییر 
می دهند در حال حاضر پسر بنده که در مدرسه ابتدایی 
تحصیل می کند روپوش سال گذشته آن نو است ولی باید به 
خاطر تغییر رنگ آن دوباره نزدیک به صد هزار تومان بابت 
روپوش و شلوار مدرسه هزینه کنیم. چرا مسئولان آموزش و 

پرورش به این موضوع رسیدگی نمی کنند. 
اصغری از تهران

اشتراک روزنامه
از مسئولان روزنامه آرمان تقاضا داریم که برای خوانندگان 
خود ترتیبی اتخاذ کنند که اشتراک برای خوانندگان خود 

داشته باشند. 
سعیدی از رشت

اجاره خانه
برای تمدید خانه خود با صاحبخانه که صحبت کردم اعلام 
کرد که مبلغ ۱۵۰ میلیون باید به پول پیش و ۲ میلیون به 
اجاره خود اضافه کنید. می خواستم از مسئولان بخواهم که 
اجاره خانه به چه صورت بالا می رود لطفا برای مستاجرها 
اعلام کنند که چند درصد اجاره خانه در سال ۱۴۰۲ اضافه 

شده است. 
یک شهروند از تهران 

روشنایی پارک
از مسئولان اداره برق منطقه ۱6 تقاضا داریم که سری هم 
به سردار جنگل نازی آباد بزنند تا حداقل روشنایی این پارک 
تأمین شود. شب ها این پارک واقعا تاریک است و در حال 
حاضر که در تابستان هستیم لازم است که شب ها روشنایی 

این پارک تأمین باشد. 
محمدی از تهران 

آرمان ملی: طوفان و گرد و خاکی که در اثر وزیدن بادهای 
گرم تابستانی به پا می شود و غبارش در چشم و حلق شهروندان 
می رود، پدیده آشنای این روزها در برخی شهرهای کشورمان 
است. همین روز گذشته مشهد را به خاطر گرد و غبار تعطیل 
کردند؛ ویدئوهایی که شهروندان در شبکه های مجازی گذاشته 
بودند، از این حکایت داشتند که از همان ساعت ۵ صبح، هوا 
کدر شد و ذرات معلقش بیشتر و بیشتر شدند و بار دیگر بحث 
خشکسالی این خطه از خاک ایران و عواقب و تبعات آن که 
یکی شان همین گرد و خاک های بی مقدمه یکهویی است را به 

رخ کشیدند. 
پدپده مذکور اما تنها مربوط به مشهد نیست؛ جای جای 
این کشور از بی آبی و خشکسالی در رنج است؛ خشکسالی هایی 
که نتیجه سیاست های نادرست در برداشت بی رویه آب های 
زیرزمینی و عدم به روزرسانی تجهیزات و امکانات برای جلوگیری 
از هدررفت و هدایت آب های ناشی از بارندگی و سیلاب هایی است 

که به جای آبادانی، ویران می کنند. 
مدیریت بحران غافلگیر شد!

صبح روز گذشته، شاخص لحظه ای کیفیت هوای مشهد با 
عدد ۲۸6 و در شرایط بسیار ناسالم برای تمام گروه ها قرار داشت 
به عدد ۳6۸ رسیده است که شاخص بالاتر از ۳۰۰ وضعیت 
بحرانی و خطرناک را نشان می دهد. رضا اسماعیلی، شهردار 

مشهد، به بحث خشکسالی اشاره ای 
کرد و گفت که از حدود ساعت ۵ 
صبح گرد و خاک گسترده آسمان 
مشهد را در برگرفته، به شاخص 
از  ناشی  آلودگی هوا و وضعیت 
سامانه ناپایدار شمال غرب استان 
اشاره کرد که با توجه به خشکسالی 
گسترده امسال توده های گرد و 
خاک جنوب و جنوب غرب خراسان 
را به مشهد آورده است.  زمانی که 
آقای اسماعیلی این اطلاعات را 
می داد، غلظت ذرات معلق نیز حدود 

۲۲۰ میکروگرم بر مترمکعب یعنی حدود ۷برابر سطح استاندارد 
بود با این خبر که این غلظت نیز طی ساعات آینده افزایش خواهد 
داشت. او از شهروندان دارای بیماری تنفسی و نیز سایر افراد 
خواست که در شهر تردد نکنند. البته که تعطیل کردن شهر به 
همین دلیل اتفاق افتاد؛ تا کسی در شهر آلوده و پر گرد و غبار رفت 
و آمد نداشته باشد.  درباره تعطیلی ها، غلامرضا شفیق، مدیرکل 
مدیریت بحران استانداری خراسان شمالی خبر داد که با گذشتن 
شاخص آلودگی هوا از مرز ۳۰۰، ادارات بجنورد از ساعت ۱۰ 
تعطیل شده اند او گفت که فعالیت سنگ شکن ها هم در روز پر 
غبار شهر ممنوع شده. شهردار مشهد می گوید از آنجا که منشأ 

گردوخاک داخلی بوده از جنوب غرب استان وارد شهر شده است 
تقویت و توسعه فضای سبز در کمربند سبز می تواند این شرایط 
را تعدیل کند؛ اگر با مدیریت منابع آبی گونه های گیاهی سازگار 
با کم آبی را گسترش دهیم در بهبود کیفیت هوا تاثیر  بسزایی 

خواهد داشت. 
ناگفته نماند که در خبر ها هم به این نکته اشاره شده بود 
که به رغم اعلام غافلگیری وضعیت آلودگی هوا توسط مدیریت 
بحران استانداری، هواشناسی خراسان شمالی از ۴۸ ساعت 
گذشته وضعیت هوای آلوده را پیش بینی و اعلام کرده بود.  بر 
اساس هشدار زرد اداره کل هواشناسی خراسان رضوی وزش باد 
شدید همراه با گرد و خاک از روز دوشنبه در استان آغاز شده که 
تا روز جمعه در همه مناطق استان به ویژه نیمه شرقی و سپس 
جنوبی گسترش خواهد یافت، همچنین کاهش دید، احتمال بروز 
خسارت در نواحی باد خیز و کاهش کیفیت هوا از پیامد های این 

پدیده جوی خواهد بود. 
قطارها از حرکت ایستادند

اما آلودگی هوا در استان خراسان تنها به مشهد مربوط نبود؛ 
شاخص آلودگی هوای بجنورد به ۵۰۰ رسید و وضعیت خطرناک 
برای همه افراد اعلام شد. رضا شکاریان، مدیرکل محیط زیست 
خراسان شمالی با اعلام این خبر، گفت که مردم تا حد امکان 
در منزل بوده و فعالیت های غیر ضروری را کاهش دهند.  از 
طرفی، طوفان شن حرکت قطار مشهد 
- سرخس را لغو کرد. حسن نوری زاده 
فرماندار سرخس در این باره، گفت: وزش 
باد شدید، طوفان شن و گرد و خاک 
روز سه شنبه موجب لغو حرکت قطار 
مسافربری مشهد- سرخس و بالعکس 
در نوبت صبح شد. او همزمان اعلام 
کرد که نشست ستاد بحران استانداری 
خراسان رضوی با محوریت طوفان و 
ریزگرد های سرخس برگزار خواهد شد.  
براساس اعلام اداره کل راه آهن خراسان 
هر رام قطار محلی مشهد- سرخس ۲۱6 
صندلی ظرفیت دارد و همچنین روزانه ۸۴ رام قطار مسافربری در 
مسیر ۲۷ شهر و مرکز استان به مشهد تردد دارند که چهار رام شامل ۲ 
رام قطار رفت و ۲ رام قطار برگشت از این تعداد مربوط به مسیر مشهد- 
سرخس است. شهرستان سرخس با ۱۰۰ هزار نفر جمعیت، دارای ۲ 
شهر سرخس و مزداوند و 6۸ روستای دارای بیش از ۲۰ خانوار است و 

۵۵ درصد جمعیت آن در روستا ها سکونت دارند. 
سیستان و بلوچستان همچنان گرفتار در طوفان شن

گرد و خاک و شن و طوفانی که آن ها را جابه جا کرده ممکن 
است مردم مشهد را غافلگیر کرده باشد اما برای اهالی سیستان 
و بلوچستان پدیده ای عادی شده؛ همین دیروز، مدیرکل 

هواشناسی سیستان و بلوچستان گفت که وزش باد شدید 
تا بیشینه ۱۰۱ کیلومتر در ساعت بامداد روز ۲۷ تیر زابل را 
درنوردید و گردوغبار حاصل از آن شعاع دید افقی را در ایستگاه 

هواشناسی به ۵۰۰ متر کاهش داد. 
در ادامه توضیحات حیدری، مدیرکل شهرستان آمده بود؛ 
شهرستان زهک بیشینه سرعت باد به ۷۹ کیلومتر بر ساعت 
رسید و دید افقی را در ایستگاه هواشناسی تا ۳۰۰ متر کاهش 
داد. او افزود تا اوایل هفته آینده در شمال استان وزش باد شدید تا 
خیلی شدید، نقاط مستعد طوفان گردوخاک سبب کاهش شدید 
دید خواهد شد. در این مدت در زاهدان و مناطق مرکزی و جنوبی 
استان افزایش غبار خواهیم داشت.  این مدیر کل هم توصیه کرد 
که از تردد غیر ضروری بیماران تنفسی، افراد سالخورده و کودکان، 
در زمان غبار آلود شدن هوا خودداری شود. احتیاط در ترددهای 
جاده ای و همچنین از عبور مرور در کنار ساختمان های در حال 

ساخت و قدیمی به خاطر احتمال ریزش خودداری کنید. 
توصیه های مسئولانه

همان طور که گفته شد در هر مرتبه از بلند شدن طوفان، 
مسئولان توصیه هایی هم به شهروندان ارائه می دهند تا از تبعات 
گرد و خاک مصون بمانند. روز گذشته وزارت بهداشت هم این 
کار را کرد و رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت 
مهم ترین نکات بهداشتی در مواجهه با آلودگی هوا ناشی از بروز 
طوفان های گرد و غباری را برشمرد و بر کاهش فعالیت خارج از 
خانه در چنین شرایطی تاکید کرد.  عباس شاهسونی، به دنبال 
بروز طوفان های گرد و غباری در برخی استان های کشور با اشاره 
به اینکه افراد گوناگونی نسبت به ذرات معلق حساس هستند، 
گفت که قرار گرفتن مبتلایان به آسم در معرض آلودگی هوا 
ممکن است علائم بیماری را در این افراد بدتر کند و باعث بروز 
حملات آسمی شود. همچنین در افراد مبتلا به بیماری های 
مزمن ریوی مانند مبتلایان به برونشیت مزمن و انسداد مزمن 
ریه نیز قرار گرفتن در معرض آلودگی هوا باعث بدتر شدن علائم 
می شود. در واقع قرار گرفتن در معرض غلظت بالای ذرات معلق 
برای بیماران مزمن ریوی ممکن است سبب بروز علائمی مانند 
تپش قلب، درد قفسه سینه و کوتاه شدن تنفس شود.  او در ادامه 
توصیه هایش بر اهمیت داشتن تغذیه مناسب در شرایط آلودگی 
هوا، تصریح کرد و گفت اثرات منفی ناشی از مواجهه با ذرات 
معلق بر سلامتی می تواند از طریق دریافت مواد مغذی ضروری 
مانند ویتامین های B، C و E و اسیدهای چرب اشباع نشده مانند 
امگا ۳ کاهش یابد و می توانند باعث کاهش تغییرات ضربان قلب 
ناشی از ذرات معلق شوند.  ناگفته نماند که در حال حاضر، شرایط 
اقتصادی مردم در استان های مختلف، تعریف چندانی ندارد و به 
نظر، شهروندان تنها بتوانند توصیه هایی نظیر بیرون نیامدن از 
خانه را جدی بگیرند و منتظر بمانند تا تغییر و تحولات جوی 

خود فروکش کند. 
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اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

بیش از ۹۰درصد بانوان پوشش 
خود را کامل کردند

مرکز اطلاع رسانی پلیس در خبری، اعلام 
کرد که »شواهد و آمارها حاکی از آن است که 
طی ۲۴ساعت اول اجرای طرح حجاب و عفاف 
بیش از ۹۰درصد بانوان فهیمِ مورد تذکر قرار 
گرفته، با درک صحیح از حسن نیت نیروهای 
فراجا در قبال امنیت جامعه، با ماموران پلیس 
در این خصوص همکاری های مطلوبی داشته 
و با پذیرش تذکر لسانی، پوشش خود را کامل 
نموده که این خود از شناخت صحیح زنان و 
دختران گرامی از تبعات رواج ناهنجاری در 
جامعه حکایت دارد.« پلیس همچنین گفت که 
»به نوبه  خود از همکاری صمیمانه هموطنان 
عزیز با خادمان خود در سازمان بزرگ انتظامی 

کشور نهایت تقدیر و تشکر را دارد.«

گاج: تعطیل نشده ایم
در پی اعلام خبر صدور حکم تعطیلی موسسه 
کمک آموزشی گاج توسط معاون وزیر آموزش 
و پرورش و رئیس سازمان مدارس غیردولتی، 
این موسسه با صدور اطلاعیه ای تعطیلی اش 
را تکذیب کرد و نوشت: خبری که در خصوص 
تعطیلی گاج در برخی از رسانه ها منتشر شده 
است، صحت ندارد و پرقدرت به مسیر ۲۲ساله 
خود ادامه می دهیم.  گفتنی است معاون وزیر 
آموزش و پرورش و رئیس سازمان مدارس 
غیردولتی با حضور در برنامه »فرامتن« شبکه 
افق با اعلام تعطیلی موسسه آموزشی گاج به 
دلیل جهت گیری در اغتشاشات سال گذشته 
گفته است: در این خصوص به رئیس سازمان صدا 
و سیما نیز نامه نوشتم و گفتیم نباید »گاج« را 
تبلیغ کنید چرا که به دلیل تخلفی که داشته، آن را 
تعطیل کرده ایم.   او در خصوص اتهام این موسسه 
آموزشی گفت: در زمان اغتشاشات و جمعه روزی، 
در سوالات امتحانی درس ادبیات، جهت گیری اش 
به سمت اغتشاشات بود لذا وقتی این موسسه را 
تعطیل کردیم دیگر صدا و سیما نباید آن را تبلیغ 
کند و در این خصوص به رئیس سازمان نامه زدیم. 

ذخیره آب سدهای کشور 
به 58 درصد رسید

متوسط میزان پرشدگی سدهای کشور )آب 
موجود( که تا سیزدهم خردادماه امسال 6۵ 
درصد بود، با گذشت ۱۰ ماه از سال آبی جاری 
)ابتدای مهر ماه ۱۴۰۱ تا کنون( به ۵۸ درصد 
کاهش یافت.  گزارش اخیر مؤسسه تحقیقات آب 
وزارت نیرو نشان از کاهش چشمگیر بارش ها در 
کشور دارد به گونه ای که هفته آینده از مجموع 6 
حوضه آبریز اصلی دو حوضه بدون بارش است 
و ۱۹ حوضه آبریز درجه دو نیز بارش نخواهند 
داشت.  اکنون و بر اساس گزارش تازه مرکز 
اطلاعات و داده های آب کشور درصد پرشدگی 
سدهای کشور در حالی با کاهش ۷درصدی همراه 
شده که میزان تقاضای آب به گفته »علی اکبر 

محرابیان« روزبه روز در حال افزایش است. 

 بیشتر اتوبوس های عادی 
کولر ندارند

مهدی علیزاده، مدیرعامل شرکت واحد 
اتوبوسرانی تهران در گفت وگو با ایلنا درباره 
وضعیت کولر اتوبوس ها در خطوط غیر از بی آرتی 
)خطوط عادی( نیز توضیح داد: با توجه به اینکه 
عمده اتوبوس های خطوط عادی متعلق به بخش 
خصوصی است و بیش از ۱۵ سال از زمان تولید 
برخی از این اتوبوس ها می گذرد، اساسا ظرفیت 
کولر در این اتوبوس ها نصب نشده است، یعنی 
به صورت کلی بخش زیادی از اتوبوس های عادی 
بخش خصوصی فاقد کولر هستند، نه اینکه 
کولر داشته باشند، ولی خراب باشد.  او افزود: 
با تلاش هایی صورت گرفته در این زمینه، تعداد 
اتوبوس های دارای کولر فعال در بخش بی آرتی 
را از حدود ۷۰ درصد به حدود ۹۵ رسانده ایم؛ 
به نحوی که می توان گفت تقریبا تمام کولرهای 
اتوبوس های در حال تردد در سامانه خطوط 
تندرو فعال است، اما به دلیل فرسودگی بالای 
ناوگان، ممکن است کولر یک اتوبوس چند روز 
کار کند، ولی ناگهان خراب شود که در این صورت 
ما حتما آن اتوبوس را به تعمیرگاه ارسال می کنیم.  
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران ادامه 
داد: چرخه تعمیر کولر اتوبوس های بی آرتی 
و استفاده از آنها تا زمانی که ناوگان نوسازی 
شود، ادامه دارد، ولی تمام تلاش ما این است 
که تا حد امکان از بالاترین ظرفیت اتوبوس های 
دارای کولر فعال در ناوگان اتوبوسرانی پایتخت 

استفاده کنیم. 

فلافل و سمبوسه پر طرفدار شدند
مشتریان رستوران ها و فست فودهای شیراز به 
دلیل گرانی ها و افزایش قیمت هر روز کم و کم تر 
می شوند و به همین دلیل تعدادی از آنها مجبور 
شده اند به شغل دیگری روی بیاورند.  رئیس 
اتحادیه پیتزا فروشان و اغذیه شیراز در گفت وگو 
با ایلنا با بیان اینکه افزایش قیمت ها و گرانی روز به 
روز مواد اولیه ساندویچ و فست فود سبب شده تا 
مغازه داران و ساندویچی ها در شرایط سختی قرار 
گیرند، می گوید: وضعیت مغازه داران ساندویچی 
و فست فودهای شهر شیراز مناسب نیست. 
محمدرضا احمدپناه با بیان اینکه قیمت تمام 
مواد اولیه فست فود و ساندویچ به شدت گران 
شده است، می افزاید: قیمت گوشت که در سه ماه 
گذشته کیلویی حدود ۲۲۰ الی ۲۳۰ هزار تومان 

بود به ۴۰۰ هزار تومان افزایش پیدا کرده است. 

شهردار مشهد گفت خشکسالی گسترده امسال توده های گرد و خاک 
جنوب و جنوب غرب خراسان را به مشهد آورده است

 روز گذشته با عبور شاخص های آلودگی هوا از مرز بحرانی و خطرناک، شهروندان استان خراسان غافلگیر شدند؛ 

مشهدمشهد تعطیل شد! تعطیل شد!

رئیس کل سازمان نظام پرستاری در برنامه تلویزیونی »فرامتن« به کمبود پرستار در کشور  
اشاره کرده و گفته: شیوع بیماری های نوپدید و بازپدید و مزمن، افزایش جمعیت سالمندان و 
گسترش تخت های بیمارستانی باعث شده که نیاز بسیار زیادی به نیروهای پرستاری داشته 
باشیم اما مجوزهای استخدامی متناسب با افزایش تعداد تخت های بیمارستانی و تعداد 
پرستاران بازنشست شده صادر نمی شود. محمد میرزابیگی، خبر داده است که »حدود ۲۰ 
تا ۳۰ هزار پرستار بیکار در کشور داریم و این در حالی است که با کمبود بیش از ۱۰۰ هزار 
پرستار در مراکز درمانی و بیمارستان های کشور مواجه هستیم.« به گفته میرزابیگی: در ایام 
کرونا پرستاران جوان با تمدید طرح و آغاز داوطلبانه طرح خود، به کمک نظام سلامت آمدند 
و به آنها وعده استخدام داده شد اما بالغ بر ۱۷ هزار نفر از کادر سلامت فعال در روزهای شیوع 
کرونا که ۱۲هزار نفر آن ها پرستار بودند پس از فروکش کردن آمار کرونا نه تنها به کارگیری 
نشدند بلکه همگی از کار بیکار شدند. این در حالی بود که مقام معظم رهبری در روز پرستار 
سال ۱۴۰۰ و ریاست جمهوری در دو سال متوالی تأکید کردند که وزارت بهداشت و سازمان 
امور استخدامی باید این پرستاران را استخدام کنند اما متأسفانه وزارت بهداشت و سازمان 
امور استخدامی اقدام به جذب پرستاران نکردند. او ادامه داده که به دلیل عدم صدور مجوز 
استخدام و به کارگیری پرستاران، بیمارستان ها و مراکز درمانی متأسفانه به وضع قراردادهای 
کوتاه مدت رو آورده اند. رئیس کل سازمان نظام پرستاری یادآور شده: در سال ۹۸ و ۹۹، تعداد 
۵۲ هزار و ۲۰۰ مجوز استخدامی صادر شد که ۵۰ درصد از این مجوزهای استخدام، مربوط به 
جذب پرستاران و ۵۰ درصد نیز مربوط به جذب سایر کارکنان سلامت بود. در برخی از مقاطع 
زمانی تعداد مناسبی مجوز صادر شد اما در برخی سال ها مجوز استخدامی صادر نشد در حالی 
که همواره معضل بازنشستگی نیروها و گسترش تعداد تخت های بیمارستانی وجود دارد. 
میرزابیگی درباره استاندارد نیروی پرستاری، گفته: سازمان امور اداری و استخدامی، سازمان 
برنامه و وزارت بهداشت باید در خصوص سرانه پرستار به جمعیت، تخت یا بیمار به اتحاد نظر 
برسند. تعداد ۲.۵ پرستار به ازای هر تخت بیمارستانی مورد توافق بوده اما متأسفانه رفتارهای 
سلیقه ای و تعارض های ساختاری که بین این سه دستگاه وجود دارد؛ باعث شده رسیدگی 
به موضوع رفع کمبود نیروهای پرستاری دچار مشکل شود. به گفته رئیس کل سازمان نظام 
پرستاری: در حال حاضر به ازای هر تخت بیمارستانی کمتر از یک نفر نیروی پرستاری در 
۲۴ ساعت در هر بیمارستان داریم و باید تعداد پرستاران دو برابر تعداد فعلی شود تا به عدد 
استاندارد برسیم. او درباره تعداد فارغ التحصیلان رشته پرستاری در کشور هم گفته: سالانه 
حدود ۱۲ تا ۱۳ هزار نفر از دانشکده های پرستاری فارغ التحصیل می شوند و اگر جذابیت های 
شغلی و جذب نیروهای پرستاری افزایش یابد مشکلات کمبود پرستار و مهاجرت نیروها به 
خارج از کشور، حل می شود. میرزابیگی درباره درآمد نیروهای پرستاری نیز توضیح داده: 
درآمد نیروهای پرستاری مانند یک کارمند ساده است و قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری 
باید به درستی اجرا شود تا دریافتی پرستاران اصلاح شود. این قانون مبتنی بر این است که 
خدمات پرستاران نیز مانند پزشکان قیمت گذاری مشخصی داشته باشد تا پرستاران از محل 
خدمات خودشان منتفع شوند. ۱۵ سال قبل قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری برای این 
موضوع تصویب شد اما به دلایلی اجرا نشد. در دوران کرونا مقام معظم رهبری به موضوع 

اجرای قانون تأکید کردند و به مسئولین هشدار دادند که این قانون اجرا شود. 

 ۸۰ گفته:  برق،  سخنگوی صنعت 
درصد از مشترکان کمتر از الگوهای 
تعیین شده در تابستان مصرف دارند و 
۲۰ درصد بیش از الگو مصرف می کنند؛ 
از این ۲۰ درصد هم دو درصد بیش از ۷ 
برابر یک مشترک متعارف مصرف برق 
دارند. این گروه بدانند تعرفه آنها بر اساس 
قانون از یارانه برخوردار نیست. مصطفی 
رجبی مشهدی، توصیه کرده که در این زمان ها از وسایل پرمصرف استفاده نکنید و اگر 
هم اضطرار استفاده پیش آمد، به طور همزمان از این وسایل استفاده نشود. در این هفته 
نیز دو سه روز بسیار گرم داشته ایم و همچنان پیش بینی افزایش دما که همان پدیده 
گنبد حرارتی است را داریم و امیدواریم کماکان مردم همکاری کنند تا بتوانیم در انجام 
ماموریت ها موفق بوده و برق را به همه مشترکان برسانیم. رجبی مشهدی با تاکید بر 
شیوه های ساده مدیریت مصرف برق گفته: راهکارهای ساده اما تاثیرگذاری مانند تنظیم 
دمای کولرهای گازی روی درجه ۲۴ یا بالاتر، استفاده از دور کند کولرهای آبی، استفاده از 
نور طبیعی در روز و خاموشی لامپ های اضافه و عدم استفاده از وسایل پرمصرف در ساعات 
اوج مصرف در کاهش مصرف برق بسیار تاثیر گذار است و کاهش ۲۰درصدی مصرف برق 
را به دنبال دارد. مصطفی رجبی مشهدی، با اشاره به طرح مدیریت مصرف برق و تاریخچه 
آن، گفته که سال گذشته هم طرح پاداش مدیریت مصرف برای مشترکان خانگی اجرا شد، 
اما فقط به مشترکانی که مصرفی کمتر از الگوهای تعیین شده داشتند تعلق می گرفت 
که این الگو در ماه های گرم سال برای مناطق عادی کشور ۳۰۰ کیلووات ساعت و برای 
مناطق گرمسیر که مجبور به استفاده مستمر از کولرهای گازی هستند ۱۰ برابر آن یعنی 
۳۰۰۰ کیلووات ساعت تعیین شده است. او اضافه کرده: اما در سال جاری وزارت نیرو 
برنامه را به این شکل تغییر داد که مشترک چه مصرفش کمتر از الگو باشد چه بیشتر، در 
صورتی که نسبت به دوره مشابه در سال گذشته مصرف برق خود را کاهش دهد، مشمول 
دریافت پاداش می شود. تاکنون حدود ۴۰۰میلیارد تومان به عنوان پاداش در قبض های 
برق مشترکان درج شده و امیدواریم که در دوره های آتی بر تعداد این قبض ها افزوده شود. 
مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران توفیقات به دست آمده در حفظ پایداری شبکه 
برق کشور با وجود افزایش دمای هوا و افزایش مصرف را ابتدا مرهون همکاری مردم دانسته 
و گفته: بیش از۱۰۰ هزار نفر از کارکنان صنعت برق در بخش های دولتی و خصوصی فعال 
هستند که در نیروگاه ها، شبکه های برق انتقال و یا توزیع نیروی برق فعالیت می کنند 
و همگی در آماده باش کامل هستند. او در ادامه تشریح وضعیت مصرف برق در صنایع 
گفته: بیشترین تعداد واحدهای صنعتی، صنایع کوچک و کارگاه ها هستند که هیچ گونه 
محدودیتی در صرف برق ندارند، سپس صنایع متوسط هستند که در شهرک های صنعتی 
فعالیت می کنند و یک نیمروز را در هفته شامل مدیریت مصرف می شوند و در شش و نیم 
روز باقی مانده می توانند مصرف داشته باشند و اگر چنین صنعتی خارج از شهرک باشد 

نیز چنین شرایطی دارد.

رئیس کل سازمان نظام پرستاری از کمبود پرستار در بیمارستان ها خبر می دهد

۲۰ تا ۳۰ هزار پرستار بیکار در کشور
سخنگوی صنعت برق:

بعضی ها بیشتر از ۷ برابر، برق مصرف می کنند!


